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PROTOKÓŁ Nr  18/2020 

posiedzenia Komisji Edukacji, Kultury, Kultury Fizycznej i Sportu, 
które odbyło się 24 listopada 2020 roku, o godz. 1330 

 
Wiceprzewodniczący Komisji – Jan Siek 
Protokolant                   - Joanna Kosior 
 
  
 
Wiceprzewodniczący Komisji otworzył posiedzenie, w którym uczestniczyło 6 radnych oraz 
zaproszeni goście (listy obecności stanowią odpowiednio załączniki Nr 1 i 2 do protokołu).  
 
Radni jednogłośnie przyjęli porządek obrad, który przedstawiał się następująco:  
 
1. Zaopiniowanie projektu budżetu powiatu radomskiego na 2021 rok wraz z Wieloletnią 

Prognozą Finansową powiatu w działach dotyczących prac Komisji. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu w sprawie uchwalenia rocznego programu 
współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na 2021 rok. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu w sprawie powołania samorządowej 
instytucji kultury pn. Powiatowy Instytut Kultury i nadania jej statutu. 

4. Sprawy różne i wolne wnioski. 

 

Przystąpiono do realizacji punktu 1 porządku obrad – Zaopiniowanie projektu budżetu 
powiatu radomskiego na 2021 rok wraz z Wieloletnią Prognozą Finansową powiatu w 
działach dotyczących prac Komisji 
 
Skarbnik Powiatu Joanna Wontorska poinformowała, że przygotowany projekt budżetu 
otrzymali Państwo w ustawowym terminie czyli do 15 listopada br. Projekt trafił również do 
Regionalnej Izby Obrachunkowej. Zarząd Powiatu zaplanował do budżetu  na 2021 rok , wzrost 
wynagrodzeń , średnio dla wszystkich pracowników, jednostek 100 zł plus wysługa na etat, 
oprócz nauczycieli i jednostki administracji samorządowych. Założono wzrost wydatków 
bieżących o 1,5%, do tego każdy dyrektor, jednostka mogli złożyć zapotrzebowanie na 
dodatkowe inwestycje, remonty. Zarząd wszystkie potrzeby przeanalizował i podszedł do ich 
indywidualnie. Te, które uznał za właściwe i konieczne do realizacji , zostały wprowadzone do 
budżetu przyszłorocznego. Powiedziała, że planowane dochody na 2021 rok to 171.606.640 
złotych. Dochody są wyższe w stosunku do roku 2020 o 12.546.572 złote. Natomiast wydatki 
planowane na 2021 rok to kwota 195.773.113 złotych i są wyższe od wydatków zeszłorocznego 
projektu budżetu o 26.959.730 złotych. Planowane wydatki majątkowe na 2021 rok to kwota 
52.876.581 złotych i są one wyższe w stosunku do projektu budżetu na rok 2020 o 11 mln 
złotych. Planowany deficyt to kwota 24.166.473,00 zł. Planując budżet Zarząd zdecydował o 
zaciągnięciu kredytu długoterminowego w wysokości 7,5 mln złotych na cztery lata.  
Planowany poziom zadłużenia na koniec 2021 to kwota 14.875.000 złotych, co stanowi 8,7% 
planowanych dochodów. Zadłużenie jest na bezpiecznym poziomie.  

Do budżetu zostały wprowadzone środki z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych, 
które też stanowią przychody i w całości sfinansują planowany deficyt, stąd on jest tak wysoki. 
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Planowane dochody całego budżetu tj. kwota 29.191.473,00 zł. Zarząd planując budżet 
utworzył też obowiązkowe rezerwy : rezerwę ogólną w wysokości 1.200.000,00 zł , wyższą o 
200 tys w stosunku do ubiegłego roku, ponieważ w trakcie roku zaobserwowano, że dużo jest 
takich potrzeb, które może Zarząd zwiększyć budżet bez angażowania do tego Rady Powiatu 
na wydatki bieżące związanych z funkcjonowaniem jednostek. Dodatkowo zostały utworzone 
rezerwy celowe, rezerwy, które wynikają z przepisów czyli rezerwa na Zarządzanie Kryzysowe 
420.000,00 zł, jak również te rezerwy które są rok rocznie tworzone w budżecie czyli: odprawy 
emerytalne pracowników 540 tyś. zł i na sfinansowanie płac i pochodnych dla nauczycieli 
1.500.000,00 zł. Dla nauczycieli podjęto decyzje o utworzeniu rezerwy z uwagi na to, że 
nieznany jest arkusz organizacyjny na cały rok budżetowy. Dlatego te pieniądze zostają w 
rezerwie, jeśli będzie taka potrzeba to w trakcie roku będą przesunięte do poszczególnych szkół. 
Została też utworzona nowa rezerwa na sfinansowanie wpłat na  Pracownicze Plany Kapitałowe  
393.000,00 zł wiąże się to ze zmianą przepisów i  obowiązkiem od wnoszenia składki przez 
podmiot zatrudniający do PPK. Jest to ustawa, która będzie dotyczyła jednostek samorządu 
terytorialnego w 2021 roku. Z uwagi na to, że prace dopiero trwają, nie wiedzą ile praktycznie 
osób pozostanie w PPK, w budżecie jest zabezpieczone 20% , a reszta w rezerwie i będzie to 
sukcesywnie do jednostek przesuwane, po tym jak pracownicy się zadeklarują czy zostają w 
tym funduszu czy nie. Istotne jest to, że są tak wysokie wydatki majątkowe. Zmieniła się w 
budżecie na 2021 rok struktura wydatków majątkowych, do tej pory 9% stanowiły wydatki na 
zadania drogowe. Na 2021 rok podział wygląda inaczej, z tej kwoty 24.202.000 ,00 zł  to są 
drogi, a 22.165.000,00 zł to są szpitale, ale również są przeznaczone środki na inwestycje w 
oświacie w kwocie 5.600.000,00 zł. 

Następnie omówiła działy znajdujące się w zakresie działania Komisji. 
 

Strona dochodowa: 
 

W dziale 801 - oświata i wychowanie zaplanowano dochody w wysokości 380.207 
złotych, tj. 68,9% przewidywanego wykonania roku bieżącego. Pochodzą one z najmu 
pomieszczeń w szkołach i placówkach oświatowych w kwocie 155.870 złotych, wynajmu 
pokoi gościnnych w internacie i wynajmu autokaru na wycieczki szkolne, wpłat za ogrzewanie 
Muzeum Regionalnego w Iłży oraz z wpływów za wykonane przez uczniów w ramach zajęć 
praktycznych usługi ślusarskie i stolarskie w kwocie 34.000 złotych, ze sprzedaży zboża w 
kwocie 165.000 złotych, ze sprzedaży  składników majątkowych w kwocie 1.000 złotych, z 
refundacji przez Okręgową Komisję Egzaminacyjną w Warszawie kosztów przeprowadzanych 
egzaminów zawodowych w kwocie 22.000 złotych, opłat za wydawanie duplikatów świadectw 
i legitymacji szkolnych w kwocie 1.837 złotych oraz odsetek od środków na rachunkach 
bankowych w kwocie 500 złotych. 

Niższe dochody w stosunku do przewidywanego wykonania wynikają z faktu, iż w 
przewidywanym wykonaniu występują dotacje celowe na realizację projektu unijnego, dotacje 
celowe z budżetu państwa na realizację zadań bieżących z zakresu administracji rządowej i 
zadań własnych powiatu, jak również zaplanowano niższe wpływy z usług i najmu 
pomieszczeń  
w szkołach i placówkach oświatowych. 

W dziale 854 – edukacyjna opieka wychowawcza zaplanowano dochody w wysokości 
197.640 złotych, tj. 257,5% przewidywanego wykonania roku bieżącego. Pochodzą one z opłat 
za posiłki w stołówce wnoszone przez rodziców bądź opiekunów prawnych wychowanek 
przebywających w Młodzieżowym Ośrodku Wychowawczym w Wierzbicy, z opłat za 
wyżywienie i zakwaterowanie wychowanków w Specjalnym Ośrodku Szkolno-
Wychowawczym w Chwałowicach, wpływów z najmu lokalu w budynku MOW w Wierzbicy 
oraz odsetek od środków na rachunku bankowym. 
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Wyższe dochody w stosunku do przewidywanego wykonania wynikają głównie z opłat 
za wyżywienie i zakwaterowanie w SOSW w Chwałowicach, w związku z jego utworzeniem 
w 2020 roku. 

W dziale 926 – kultura fizyczna zaplanowano dochody w kwocie 581.000 złotych. 
Pochodzą one z dotacji celowej z Ministerstwa Sportu i przeznaczone zostaną na realizację 
zadania inwestycyjnego pn.: „Remont sal gimnastycznych przy Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego w Pionkach i Zespole Szkół w Pionkach, boiska 
wielofunkcyjnego i bieżni prostej długości 80m przy Liceum Ogólnokształcącym w Iłży”. W 
roku bieżącym nie przewiduje się dochodów w tym dziale. 
 
Strona wydatkowa: 
 

W dziale 801 - oświata i wychowanie zaplanowano wydatki w wysokości 
32.727.242,91 złote, tj. 126,3 % przewidywanego wykonania roku bieżącego, z tego 4.548.704 
złote stanowią wydatki majątkowe na realizację zadania inwestycyjnego pn.: „Przebudowa i 
rozbudowa budynku Specjalnego Ośrodka Szkolno – Wychowawczego w Chwałowicach wraz 
z zakupem pierwszego wyposażenia ośrodka oraz budowa przy budynku ośrodka mini 
obserwatorium astronomicznego i amfiteatru”. Wydatki bieżące natomiast wynoszą 
28.178.538,91 złotych. 

W ramach wydatków bieżących tego działu finansowane jest utrzymanie 7 jednostek, 
tj. szkół ponadpodstawowych i placówki oświatowej. 
Zabezpieczono funkcjonowanie: 
-  dwóch liceów ogólnokształcących: w Iłży i Pionkach, 
-  Zespołu Szkół Ponadpodstawowych w Iłży, 
-  Zespołu Szkół w Pionkach w ramach którego funkcjonują szkoły specjalne, 
- dwóch centrów: Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Pionkach 

i  Chwałowicach, 
- Specjalnego Ośrodka Szkolno – Wychowawczego w Chwałowicach w łącznej kwocie 
26.950.485 złotych. W ramach tej kwoty zabezpieczono skutki wzrostu wynagrodzeń dla 
nauczycieli, wzrost zatrudnienia na etatach nauczycieli w związku z większym naborem 
uczniów oraz środki na kształcenie specjalne. 

Ponadto zabezpieczono środki na: 
- dofinansowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli, dopłaty do czesnego dla nauczycieli 

studiujących na studiach podyplomowych, kursach kwalifikacyjnych oraz innych formach 
proponowanych przez ośrodki dokształcania nauczycieli w kwocie 128.717 złotych,  

- nagrody Starosty dla wyróżniających się nauczycieli zgodnie z obowiązującym regulaminem 
płacowym w kwocie 75.723 złote (wraz z pochodnymi), 

- sfinansowanie komisji egzaminacyjnych dla nauczycieli ubiegających się o awans na stopień 
nauczyciela mianowanego w wysokości 3.600 złotych, 

- sfinansowanie lekcji religii prawosławnej w Międzyszkolnym Punkcie Katechetycznym w 
wysokości 3.400 złotych, 

- realizację projektów unijnych w łącznej kwocie 1.016.613,91 złotych,  
w tym: „comMUNity” w kwocie 92.809,58 złotych, który realizowany będzie przez Liceum 
Ogólnokształcące w Iłży, „Praktyki w Hiszpanii szansą rozwoju zawodowego” w kwocie 
209.318,22 złotych i „Europejskie praktyki uczniów Czerwonego krokiem do kariery” w 
kwocie 408.546,48 złotych, które będą realizowane przez Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego w Pionkach oraz „Zielone na europejskim rynku pracy”  
w kwocie 305.939,63 złotych, realizowany przez Zespół Szkół w Pionkach.  

Źródłami pokrycia wydatków w tym dziale są: subwencja oświatowa w kwocie 
19.255.994 złote, przychody na realizację projektów unijnych w kwocie 848.430,42 złotych 
oraz dochody własne powiatu w kwocie 12.622.818,49 złotych.  
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W dziale 854 - edukacyjna opieka wychowawcza zaplanowano wydatki w kwocie 
7.831.555 złotych, co stanowi 117,3% przewidywanego wykonania roku bieżącego.  
W ramach wydatków bieżących tego działu finansowane jest: 
 - utrzymanie Młodzieżowego Ośrodka Wychowawczego w Wierzbicy w kwocie 3.203.530 

złotych,  
 -  utrzymanie trzech poradni psychologiczno - pedagogicznych w: Radomiu, Iłży i Pionkach w 

łącznej kwocie 2.546.826 złotych, 
 - utrzymanie internatu przy Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Pionkach w 

kwocie 828.038 złotych, 
 - utrzymanie Specjalnego Ośrodka Szkolno – Wychowawczego w Chwałowicach w kwocie 

916.885 złotych. 
Powyższe kwoty uwzględniają skutki wzrostu wynagrodzeń nauczycieli oraz zapewniają środki 
na kształcenie specjalne. 
Ponadto zabezpieczono środki na: 
- stypendia Starosty Radomskiego dla uczniów szkół ponadpodstawowych  powiatu 

radomskiego, którzy wyróżniają się najlepszymi wynikami w nauce w kwocie 64.000 
złotych, 

- dofinansowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli z uwzględnieniem dopłaty do 
czesnego dla nauczycieli studiujących na studiach podyplomowych, kursach 
kwalifikacyjnych oraz innych formach proponowanych przez ośrodki dokształcania 
nauczycieli w kwocie 26.044 złote, 

 - wczesne wspomaganie rozwoju dziecka realizowane przez Zespół Szkół w Pionkach w 
kwocie 246.232 złote. 

Źródłem pokrycia wydatków w tym dziale jest subwencja oświatowa w kwocie 
7.767.555 złotych oraz dochody własne powiatu w kwocie 64.000 złotych.  

Wyższe wydatki w stosunku do przewidywanego wykonania roku bieżącego wynikają 
z zabezpieczenia funkcjonowania przez cały 2021 rok SOSW w Chwałowicach utworzonego 
we wrześniu 2020 roku oraz uwzględnienia 6% skutków rocznych podwyżek wynagrodzeń 
wprowadzonych od września bieżącego roku. 

 
 

W dziale 921 – kultura i ochrona dziedzictwa narodowego zaplanowano wydatki w 
kwocie 575.441 złotych, tj. 88,5% przewidywanego wykonania roku bieżącego. 
W ramach tej kwoty założono przekazanie dotacji: 
- dla gmin na organizację powiatowych imprez kulturalnych w kwocie 277.373 złote, 
- na wspieranie zadań w zakresie kultury zleconych do realizacji organizacjom pozarządowym 

w kwocie 20.300 złotych, 
-  na udzielenie pomocy finansowej w formie dotacji celowej określonej odrębną uchwałą Rady 

Powiatu w kwocie 12.688 złotych, w tym dla: Gminy Skaryszew z przeznaczeniem na  
Skaryszewski Jarmark Koński – Koncert „Estrada Folkloru” – 6.688 złotych i Gminy 
Jedlińsk z przeznaczeniem na Widowisko Obrzędowe „Ścięcie Śmierci” – 6.000 złotych, 

-  na udzielenie dotacji podmiotowej dla tworzonej od 1 stycznia 2021 roku samorządowej 
instytucji kultury w Iłży, która będzie także pełniła funkcję powiatowej biblioteki publicznej 
w kwocie 160.000 złotych. 

Ponadto w ramach tego działu finansowana będzie organizacja powiatowych imprez 
kulturalnych w kwocie 105.080 złotych. 

Niższy plan wydatków w stosunku do przewidywanego wykonania wynika z faktu, iż 
w roku bieżącym planowana jest publikacja książki w ramach programu Opieki  nad zabytkami 
Powiatu Radomskiego na lata 2020 – 2023 oraz realizacja zadania inwestycyjnego. 
 
 



5 
 

W dziale 926 – kultura fizyczna zaplanowano wydatki w kwocie 1.193.023 złote, tj. 
940,1% przewidywanego wykonania roku bieżącego. W ramach tej kwoty 1.113.673 złote 
stanowią wydatki majątkowe, które przeznaczone są na realizację zadania inwestycyjnego w 
ramach programu Sportowa Polska współfinansowanego w 50% ze środków inwestycyjnych 
Ministerstwa Sportu pn.: „Remont sal gimnastycznych przy Centrum Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego w Pionkach i Zespole Szkół w Pionkach, boiska wielofunkcyjnego i bieżni 
prostej długości 80m przy Liceum Ogólnokształcącym w Iłży”. Wydatki bieżące natomiast 
stanowią kwotę 79.350 złotych i przeznaczone są na dofinansowanie zadań zleconych do 
realizacji organizacjom pozarządowym, prowadzącym działalność pożytku publicznego w 
zakresie kultury fizycznej. 

Wyższy plan wydatków w stosunku do przewidywanego wykonania wynika z faktu, że 
w roku 2021 zaplanowano realizację ww. zadania inwestycyjnego. 
 
Powiedziała, że na pierwsze miejsce w finansowaniu wyszła oświata, dzięki inwestycji, która 
jest planowana Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w Chwałowicach, na drugim 
miejscu są drogi. 
 

Poinformowała, że okres wieloletniej prognozy finansowej nie jest wydłużony. Kończy 
się ona na 2025 roku. Dokument jest nowy z uwagi na to, że musi być realistyczny, więc musi 
być dostosowany do wskaźników makroekonomicznych określonych przez Ministra Finansów. 
Zarząd co roku przygotowuje nowy taki dokument, ponieważ z reguły rok bazowy czyli bieżący 
te dochody, wydatki są dużo wyższe niż wstępnie planowano i od tych rat liczone są kolejne 
lata wskaźnikami, więc te kwoty są znacznie wyższe. Poinformowała, że opinie RIO są 
pozytywne zarówno do projektu budżetu jak również do projektu WPF. Nie ma żadnych uwag. 
Istotne w WPF dla komisji są zadania, projekty, programy realizowane przez  nasze placówki 
oświatowe. W wykazie przedsięwzięć wydatki bieżące zwiększyły się o kwotę 1.416.573,91 
złote. W grupie wydatków bieżących realizowanych z udziałem środków europejskich 
wprowadzono dwa nowe zadania na kwotę 714.486,11 złotych tj.  „Zielone na europejskim 
rynku pracy” na kwotę  305.939,63 złotych i „Europejskie praktyki uczniów Czerwonego 
krokiem do kariery” na kwotę 408.546,48 złotych. Jednocześnie zwiększono wydatki o kwotę 
302.127,80 złotych na dwóch projektach tj. „comMUNity” o kwotę 92.809,58 złotych  
i „Praktyki w Hiszpanii szansą rozwoju zawodowego” o kwotę 209.318,22 złotych ujętych 
dotychczas w wykazie przedsięwzięć na rok 2021 z limitem „0”, w związku z wydłużeniem 
okresu ich realizacji. 
 
Radna Małgorzata Klocek zapytała czy projekt comMUNITY  to jest wspólnotowy?. 
Zapytała również czy kwota 6.000 zł dla Wierzbicy to jest przeznaczona na Dorobek kultury?. 
 
Dyrektor Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Krzysztof Szewczyk odpowiedział, że tak 
jest to projekt międzynarodowy. Tak taka kwota jest przeznaczona. 
 
Radny Tadeusz Osiński zapytał,  ile będzie kosztował powiat Instytut Kultury razem z 
biblioteką?. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka powiedział, że poprzednio w tym budynku znajdował 
się MODN, który od kilku lat funkcjonował poza wszelkimi zasadami, który nie miał 
akredytacji. I wtedy MODN kosztował około 600 tys. zł rocznie, całe funkcjonowanie, ok. 300 
tys zł. rocznie to była subwencja na zadania np. Na Poradnie Psychologiczno-Pedagogiczne, 
ale mniej więcej połowa była dokładana. Od jakiegoś czasu ten budynek był prawie pusty, ale 
coraz bardziej jest teraz zapełniany. Powiedział, że postanowili powołać Powiatowy Instytut 
Kultury, dlatego że przekazywanie  160 tys. zł rocznie dla Miasta Radomia na prowadzenie 
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biblioteki , aby wypełnić tylko zapis ustawy, uznali , że spokojnie sam Powiat może takie 
zadanie realizować właśnie w tym budynku.  Od marca br. wynajmują tam pomieszczenia pod 
potrzeby biurowe, dwóm firmom, gdzie otrzymują za wynajem 8 tys. zł miesięcznie. Dochody 
skalkulowane są na 370 tys. zł. Te przychody, które będą wpływały na konto w/w instytucji tj. 
budżet w którym koszty związane z funkcjonowaniem się zbilansują a nawet uważa, że mogą 
być nadwyżki. Oprócz prowadzenia biblioteki ten ośrodek będzie wypełniał wiele innych zadań 
oświatowych, kulturalnych, informacyjnych, ale będzie się  starł również o środki zewnętrzne.  
 
Radny Tadeusz Osiński zapytał,  ile będzie  zatrudnionych osób w bibliotece powiatowej, 
żeby mogły realizować zadania, które są w ustawie.?. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka  odpowiedział, że przewiduje pół etatu, żeby osoba 
zajmowała się Biblioteką Powiatową, bo była by ona częścią zadań , którą by realizował PIK.   
 
Radny Tadeusz Osiński zapytał, czy pół etatu wystarczy, aby ta osoba wykonała wszystkie 
zadania ustawowe?. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka  odpowiedział, że nie mają obowiązku realizowania 
pewnych zadań, które pełniła do tej pory Biblioteka Publiczna w Radomiu. Wszystkie zadania 
jakie wynikają z ustawy będą realizowane, na początek przez osobę na pół etatu. 
Powiedział, że jeśli chodzi o budżet, to Pani Skarbnik bardzo szczegółowo zreferowało go. 
Warto przypomnieć o pewnych cyfrach tzn. wydatki majątkowe (inwestycje) 52.876.000 ,00 zł 
tj. 27% budżetu, który rekordowo jest zaplanowany na wysokim poziomie. Możliwe to jest 
m.in. dlatego, że otrzymali 11.102.000,00 zł w kontekście tarczy antykryzysowej, w tym roku 
otrzymali również blisko 20 mln zł na drogi z zewnątrz, przy współpracy Wójtów i 
Burmistrzów z różnych gmin., 2.400.000,00 zł z MOW, na razie 17 osób w Specjalnym 
Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w Chwałowicach bo planowane są tam inwestycje, 
2.700.000,00 zł , subwencja ogólna dodatkowa 6mln zł to wynika ze wskaźników.  To są 
pieniądze, które można realnie zaangażować w projekt budżetu na przyszły rok i to jest rekord. 
To wspólna zasługa, bo nikt nie kwestionuje 20 letniego dorobku powiatu. Przypomniał, że w 
2011 roku budżet wynosił 106 mln, ale inwestycji było 9%, mowa o budżecie projektowanym, 
a w kolejnych latach przedstawiało się następująco 2012 roku -8%, 2013 roku-4,7%, 2014 roku 
-7,7% , 2015 roku-8%, 2016 roku-10,4% , 2017 roku -15%, 2018 rok- 20%, 2019 rok – 33,8%, 
2020 rok – 24,8% i 2021 rok -27%. Powiedział, że warto zauważyć dorobek tych 20 lat, 
zarówno pracę Zarządu Powiatu jak i pokazać ten skok cywilizacyjny 
  
Więcej pytań i uwag nie było.  
Członkowie Komisji jednogłośnie pozytywnie zaopiniowali projekt budżetu powiatu 
radomskiego na rok 2021 w działach dotyczących pracy Komisji  oraz projekt Wieloletniej 
Prognozy Finansowej powiatu radomskiego na lata 2021- 2025 w działach dotyczących pracy 
Komisji. 
 
 
 
Przystąpiono do realizacji punktu 2 porządku obrad – Zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Powiatu w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 
2021 rok. 

Dyrektor Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Krzysztof Szewczyk powiedział, że 
przedłożony projekt uchwały dotyczy uchwalenia rocznego programu współpracy z 
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organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na 2021 rok. Program Współpracy Powiatu Radomskiego z Organizacjami 
Pozarządowymi na 2021 rok jest realizacją zapisu art. 5a, ust 1. ustawy o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie, który nakłada na organ stanowiący jednostki samorządu 
terytorialnego obowiązek corocznego uchwalania programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego. Celem 
głównym Programu jest rozwijanie partnerstwa pomiędzy samorządem Powiatu, 
 a organizacjami pozarządowymi ukierunkowane na zaspokajanie potrzeb mieszkańców oraz 
wzmacnianie aktywności społecznej obywateli. Wysokość środków finansowych wygląda 
następująco: 
 
 
L.
p. 

 
Priorytety współpracy 

Obszar działania 
(wg art.4 ust. 1 
ustawy o działalności 
pożytku publicznego  
i o wolontariacie) 

Środki 
finansowe 
planowane na 
realizację 
Programu             
(w zł) 

Wydział 
odpowiedzialny 
za realizację 
zadania 

1. 
 

Realizacja zadań z zakresu 
pomocy społecznej, 
wspierania rodziny  
i systemu pieczy zastępczej 
oraz przeciwdziałania 
przemocy  
w rodzinie 

Pomoc społeczna, 
wspieranie rodziny i 
systemu pieczy 
zastępczej oraz 
przeciwdziałanie 
przemocy  
w rodzinie 

 
2.150.232 zł 

Powiatowe 
Centrum 
Pomocy 
Rodzinie 

2. Realizacja zadań 
z zakresu kultury 
fizycznej 

Wspieranie i 
upowszechnianie  
kultury fizycznej 

79 350zł 
 

Wydział 
Edukacji, 
Kultury i Sportu 

3. 
 

Rozwój  
i promocja kultury  

Wspieranie kultury, 
sztuki, ochrony dóbr 
kultury i dziedzictwa 
narodowego. 

20 300 zł Wydział 
Edukacji, 
Kultury i Sportu 

4. Prowadzenie punktów 
nieodpłatnej pomocy 
prawnej 

Powierzenie 
prowadzenia punktów 
nieodpłatnej pomocy 
prawnej oraz 
edukacja prawna 

192 060 zł Wydział   
Organizacji 
 i Nadzoru 

5. Ochrona zdrowia 
psychicznego - 
„Program Ochrony 
Zdrowia Psychicznego 
dla Powiatu 
Radomskiego na lata 
2020-2022” 

Wspieranie i 
promowanie działań 
na rzecz zdrowia 
psychicznego 
mieszkańców 
Powiatu 
Radomskiego 

40 000 zł Wydział 
Zdrowia i Spraw 
Społecznych 

6 Realizacja zadań  
z zakresu działalności 
na rzecz rodziny - 
program„ Karta Praw 
Rodziny Powiatu 
Radomskiego” 

Wspieranie i 
promowanie działań 
na rzecz rodziny, 
macierzyństwa, 
rodzicielstwa, 
upowszechnianie i 
ochrona praw dziecka 

20 000 zł Wydział 
Zdrowia i Spraw 
Społecznych 
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  Ogólna kwota 
zaplanowana na 
realizację 
Programu 

2.501.942 zł  

 
Radny Tadeusz Osiński zapytał, czy dotacje do imprez kulturalnych i sportowych będą w 
budżecie Instytutu Kultury?. 

Skarbnik Powiatu Joanna Wontorska odpowiedziała, że są zabezpieczone środki w 
programie. Kwota dotacji w programie współpraca z organizacjami pozarządowymi jest spójna 
z uchwałą budżetową na przyszły rok. Na razie biblioteka i Instytut Kultury nie ma wpisanych 
żadnych zadań. Środki ma zabezpieczone na zadania  związane z obsługą biblioteki i na zadanie 
w zakresie kultury, ale nie z organizacjami. Dodała, że jeżeli Zarząd Powiatu w trakcie roku 
zdecyduje o pewnych imprez do PIK to wtedy na sesji zostanie zmienione przeznaczenie 
środków. 

Członkowie Komisji pozytywnie jednogłośnie zaopiniowali przedłożony projekt uchwały. 

 
 
Przystąpiono do realizacji punktu 3 porządku obrad – Zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Powiatu w sprawie powołania samorządowej instytucji kultury pn. Powiatowy Instytut 
Kultury i nadania jej statutu. 
 
Utworzenie i posiadanie w zasobach powiatowych instytucji kulturalnej wyraźnie 
identyfikującej Powiat Radomski i społeczność zamieszkującą jego obszar, powinien być 
dla organów samorządu terytorialnego czynnikiem niezwykle istotnym, wpływającym na 
tożsamość mieszkańców powiatu oraz wszystkich jego instytucji. Jest to ważne nie tylko z 
punktu widzenia rozbudzania wśród lokalnej społeczności ze wszech miar pożądanej 
postawy utożsamiania się z regionem, pielęgnowania tradycji oraz zainteresowania kulturą, 
ale również z perspektywy działań promocyjnych realizowanych przez samorząd. Istnienie  
i funkcjonowanie w Powiecie Radomskim takiej jednostki organizacyjnej jak Powiatowy 
Instytut Kultury stwarza niepowtarzalną możliwość promocji zarówno na obszarze Powiatu 
Radomskiego, jak również − a może przede wszystkim − kreowania pozytywnego 
wizerunku Powiatu Radomskiego oraz regionu w skali kraju i Europy. 
 W świetle powyższego zasadnym jest podjęcie uchwały w sprawie utworzenia 
Powiatowego Instytutu Kultury i nadania tej powiatowej jednostce organizacyjnej statutu. 
 
Radny Krzysztof Kozera powiedział, że przedmiotem rozważań jest funkcja biblioteki jaką w 
tym Instytucie Kultury będzie ona spełniała. Do tej pory było to zadanie realizowane przy 
współpracy z Miastem Radom. Statut zawiera zapisy dotyczące zadań biblioteki, które są 
przeniesione z ustawy o bibliotekach. Jeśli chodzi o wiodące zadania to często nam się wydaje, 
że biblioteka powiatowa to powinno być coś większego niż biblioteka gminna, czyli powinna 
mieć więcej książek, czasopism i powinna wypełniać zadania takie jak biblioteka gminna. W 
ustawie ustawodawca się wprost koncentruje na rzeczach, które nie są wyeksponowane w 
sensie prowadzenia typowej działalności bibliotecznej czyli wypożyczania książek. To mają 
mieszkańcy w bibliotekach publicznych miejskich czy gminnych. Natomiast funkcja biblioteki 
powiatowej, to jest bardzo szeroko rozumiany regionalizm, czyli gromadzenie wszystkich 
rzeczy tzn. czasopism, mennictwa, not prasowych, przygotowanie bibliografii powiatu, czyli to 
co jest poza zasięgiem biblioteki wojewódzkiej. Prowadząc bibliotekę powiatową mają 
płaszczyznę gromadzenia wszystkich informacji , które dotyczą powiatu w jednym miejscu. 
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Oczywiście ma za zadanie współpracę z bibliotekami gminnymi w sensie wspierania 
instruktażowo-metodycznego i np. organizowania wspólnych przedsięwzięć., takich jak np. 
Turniej Wiedzy o Powiecie , który odbywał się do tej pory w Iłży, czy Dzień Animatora Kultury 
w Pionkach. Dodał, że teraz jako Powiat będą mieć większy wpływ na to jak te wydarzenia 
będą przebiegać. Uważa, że oprócz biblioteki wnoszą w tworzenie tego Instytutu Kultury  wiele 
nowych zadań i wyzwań, które mogą się pojawiać. Ta instytucja może być szerszą formą 
aktywności promocyjnej i edukacyjnej. 
 
Radna Małgorzata Klocek zapytała, czy w skład Powiatowego Instytutu Kultury nie tylko 
biblioteka będzie wchodzić?. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka odpowiedział, że nie tylko. Zależy mu na tym, żeby 
ten Instytut współpracował z innymi bibliotekami jak np. z biblioteką miejską w Radomiu jak 
również z instytucjami nauki, uczelniami, realizował różne grany czy jakieś przedsięwzięcia. 
Powiedział, że gdyby nic nie powołali w tym budynku to trzeba pamiętać, że tam są zatrudnione 
osoby na pełny etat, bo musi tam być ktoś kto tego majątku dogląda i dba. Te osoby tam 
pozostaną. 
 
Radny Tadeusz Osiński powiedział, że radny Kozera mówił o działalności PIK w punkcie  1, 
a, b i f. Powiedział, że nie wyobraża sobie nawet na pełnym etacie jak by wyglądało oprócz 
tych trzech punktów, udzielanie bibliotekom pomocy instrukcji metodycznej i szkoleniowej, 
bo jest kilkanaście gmin, sprawowanie nadzoru merytorycznego w zakresie realizacji przez 
gminne biblioteki publiczne zadań, doskonalenie form i metod pracy. Zapytał czy to ma 
wykonywać osoba na pół etatu?. Jeśli nie będzie zwiększenia liczby pracowników to 
praktycznie nic nie będzie wykonywane z zadań biblioteki. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka powiedział, że zgadza się. Zapytał, czy naprawdę 
miasto Radom, poza tym, że co roku inkasowało 160 tyś. zł, realnie coś robiło dla Powiatu?. 
Bo uważa, że nic . 
 
 Radny Tadeusz Osiński powiedział, że słyszał od kierownika biblioteki gminnej w Kowali, 
że często odbywają się spotkania, instruktaże, spotkania z pisarzami. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka powiedział, że nadal chce by współpraca pomiędzy 
bibliotekami gminnymi a biblioteką miejską w Radomiu, ale z pozycji partnera równorzędnego 
i żeby realizowała wszystkie te zadanie, które do tej pory były realizowane. 
 
Wiceprzewodniczący Komisji powiedział, że gdy zostanie powołany Powiatowy Instytut 
Kultury, zostanie powołany Dyrektor, który na pewno będzie zgłaszał problemy, a my jako 
radni będziemy reagować na nie. Dodał, że będzie wnioskował za tym, aby w planie pracy 
Komisji na 2021 rok w II półroczu odbyła spotkanie z Dyrektorem PIK, aby przybliżył jak 
wygląda sytuacja. Uważa, że zasadne jest utworzenie tej instytucji. 
 

Członkowie Komisji 5 głosami za, 1 wstrzymującym , 0 przeciwnych  pozytywnie 
zaopiniowała przedłożony projekt w/w uchwały. 
 
 
Przystąpiono do realizacji punktu 4 porządku obrad – Sprawy różne i wolne wnioski. 
 
Wiceprzewodniczący Komisji powiedział, że ostatnia Komisja odbyła się w Chwałowicach. 
Chciał dopytać o funkcjonującą tam szkołę i powstały ośrodek. 
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Dyrektor Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Krzysztof Szewczyk powiedział, że w 
CKZiU w Chwałowicach kształcenie zawodowe realizowane jest tylko przez szkoły policealne, 
nie ma kształcenia technicznego dziennego, jest szkoła i jest liceum. Poinformował, że nie 
powinno tam w ogóle istnieć liceum w CKZiU bo z nazwy nie wynika tam kształcenie ogólne 
a zawodowe.  Od kiedy powstał tam Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy sytuacja się 
tam nieco zmieniła. Internat został przekazany decyzją Zarządu Powiatu w użytkowanie 
Dyrektorowi SOSW, a wcześniej znajdował się on przy CKZiU. Powiedział, że uczniom jak i 
rodzicom nie spodobała się atmosfera, bo zostały wprowadzone zasady, prawidłowe zasady 
funkcjonowania internatu przez Panią Dyrektor SOSW. Mówił o tym jaki jest sens 
utrzymywania 12 osobowego oddziału , w sytuacji kiedy 4 km dalej jest liceum powiatowe i 
jest dużo miejsca. Powiedział, że utrzymywanie „nierentownego” oddziału liceum spowoduje 
również brak możliwości zakwaterowania „rentownego” oddziału z uczniami o specjalnych 
potrzebach edukacyjnych. Szkoła jest od tego aby funkcjonował w pewnych warunkach , które 
nie przynoszą przewidywanych strat. Kolejna sprawa związana jest z przyszłością CKZiU. 
Tworząc SOSW, który jest niejako połączony z gospodarstwem rolnym, które spadło na barki 
pracowników, którzy tam są zatrudnieni. Służy ono również jako pole do realizacji zadań 
związanych z kształceniem zawodowym. Dodał, że jest sprzeczność z tym co tam jest a co chcą 
robić.  Poinformował ,że koncepcja się tworzy dotycząca przekształcenia i utworzenia nowego 
typu szkół, w skład którego wejdzie  Specjalny Ośrodek Szkolno Wychowawczy z tą 
infrastrukturą, ale też te szkoły i kształcenie, które ma miejsce , czyli kursy zawodowe i szkoła 
policealna. Natomiast zastanowił by się nad działaniem szkoły dziennej tzn. liceum. To by był 
jeden twór z dyrektorem i wicedyrektorami, przy którym było by to gospodarstwo. Ta sytuacja, 
która jest sama wymusza podjęcie pewnych decyzji. Zmian trzeba dokonać ze względu na 
okoliczności jakie zaistniały.  
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka powiedział, że nie ma mowy o powrocie, bo nigdy 
szkoły rolniczej nie było. 
 
Dyrektor Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Krzysztof Szewczyk powiedział, że jeśli 
chodzi o kursy zawodowe to też jest takie źródło, które wyschnie kiedyś. Uważa, że trzeba to 
zostawić, Ci ludzie którzy tam pracują bardzo dobrze to znają, ale wiodącym tam ośrodkiem 
powinien tam być Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy wchodzący w skład Zespołu 
Szkół i Placówek, przy którym będą niektóre z istniejących i funkcjonujących szkół i tworów, 
które są przy CKZiU. Pozwoli to na zachowanie miejsc pracy dla ludzi którzy tam są. 
 
Wiceprzewodniczący Komisji powiedział, że jest to problem duży i złożony, olbrzymi 
majątek, który trzeba zagospodarować. Zapytał czy w LO w Iłży jest młodzież, która korzysta 
z internatu. 
 
Dyrektor Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu Krzysztof Szewczyk odpowiedział, że nie 
bo internatu tam nie ma. Była bursa w budynku MODN. Żeby powstał internat musiałby zostać 
powołany nową uchwałą, musieliby być zatrudnieni nauczyciele, musiałaby być opieka nocna. 
Były takie plany na początku , ale zainteresowanie było niewielkie, które było kierowane przez 
Dyrektora LO do potencjalnych przyszłych uczniów. W CKZiU są uczniowie spoza powiatu 
radomskiego. 
 
Starosta Radomski Waldemar Trelka powiedział, że żałuje, że nie wszyscy uczestniczyli w 
komisji, która odbyła się w Chwałowicach. Pani Dyrektor opowiedziała o sytuacji jaka tam jest 
i z czym musi się mierzyć każdego dnia. Całe ten teren przy CKZiU w Chwałowicach trzeba 
zdiagnozować, bo są tam i opustoszałe budynki i gospodarstwo rolne, trwa proces z CDR, od 
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kilku lat tam nic się nie dzieje. Uważa , że powstanie w tym miejscu szkolnictwa specjalnego 
jest idealnym pomysłem, bo nie jest konkurencją dla Pionek i będzie mieć ofertę całodobowej 
opieki nad dzieckiem, dla tych którzy będą chcieli.. Dobrze był było, gdyby znalazły się osoby 
chętne do podpisania umowy z Powiatem na uprawę tej ziemi. Dodał, że jeśli stworzą 
zainteresowanie tym miejscem , niekoniecznie pod uprawę. Kolejna sprawa, to są cztery domy 
gdzie są mieszkańcy, jest droga wewnętrzna, to wszystko wymaga uporządkowania i 
uregulowania. Uważa, że co najmniej dwa te domy należy sprzedać tym mieszkańcom, którzy 
tam mieszkają. Dodał że jeśli chodzi o Pionki to trzeba dostosować również tam szkołę pod 
szkolnictwo specjalne do jednego budynku, a w drugim umieścić uczniów LO. Celem jest nie 
uronić żadnego ucznia, zostawić nauczycieli, zoptymalizować pod każdym względem 
funkcjonowanie sieci szkół i zracjonalizować funkcjonowanie w Pionkach. 
 
Więcej spraw nie zgłoszono. 
Wobec wyczerpania porządku obrad Wiceprzewodniczący Komisji zamknął 18 posiedzenie 
o godz.15:15. 
 
 
Protokołowała:                                                                             Wiceprzewodniczący Komisji  
 
Joanna Kosior                                                                                    Jan Siek 


